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 لبنانی ها چرا معترض اند؟
 ســابقه نشان داده است که هیچ یک از آنان حاضر به  
کاهش سهم جریان خود نیستند و این سهم خواهی، 
مشــکلاتی را ایجــاد کرده اســت. نمونــه ای از این 
سهم خواهی را باید در مسئله برق ، تلفن  و ارتباطات 
اینترنتی لبنان جست وجو کرد؛ به گونه ای که مدیریت 
این ســه مورد در دســت طیفی خاص قــرار دارد که 
هر وقت آنهــا اراده کنند عوارض و مالیات را افزایش 
می دهند؛ یک روز به بهانه بازســازی و نوسازی شبکه 
بــرق و تلفــن این اقــدام انجام می  شــود و روز دیگر 
نظافت نکردن شــهر و کم کاری شــهرداری از ســوی 
طایفه دیگر افزایش پیدا می کند که باعث ایجاد هرج 
و مرج در این کشــور شده است. در اعتراض های اخیر 
یکــی از مباحثی که باعث افزایش هرج و مرج شــد، 
بالا بردن مالیات بود و از سوی دیگر عوارض واردات و 
صادرات به شــدت افزایش پیدا کرده که مجال تنفس 
به مردم لبنان را نمی دهد. این درحالی است که افراد 
نزدیک به ســران کشــور کاملا در رفاه به سر می برند 
و هیچ گونه مشــکلی از حیث مالی برای آنها متصور 

نیست. 
از ســوی دیگر، فساد سیستماتیک نیز از معضلات 
لبنان امروز است. برای نمونه به شرکت های خارجی 
برای توســعه و اســتخراج میدان هــای گازی مجوز 
داده نشده و همین انحصار، نوعی مافیای گازی پدید 
آورده اســت و به طور کلی هر فــرد یا مجموعه ای که 
بــه کانون هــای قدرت نزدیک باشــد، برنــده خواهد 
بــود و مابقــی مــردم فقط به عنــوان زیر دســتان و 
مالیات دهندگان مورد نظر قرار می گیرند. بی عدالتی و 
تحمیل هزینه های زیاد از سوی دولت به مردم و رفاه 
جریانات متصل به قدرت و احزاب، به سطح غیر قابل 
تحملی رسیده اســت. حتی خدمات اینترنتی شامل 
مالیات سنگین شــده و بانک های لبنانی نیز وضعیت 
مناسبی ندارند، چرا که بعضا بهره های زیادی می گیرند 
و در تبــادلات مالــی و ارزی نیز بــا محدودیت هایی 
رو به رو هســتند. در ســوی  مقابل، امتیازهایی که در 
اختیار وزرا، نماینــدگان و دولتی ها قرار دارد، بســیار 
قابــل توجه اســت. حتی مســئولانی کــه از دولت 
خارج شــده یا به سن بازنشستگی می رسند، همچنان 
پاسپورت سیاسی داشــته و حقوق بازنشستگی بسیار 
بالایــی دریافت می کنند. مجموعه صادرات و واردات 
لبنان در اختیار همین افراد اســت و در نهایت باعث 
نهادینه شدن فســاد در چارچوب اقتصادی و سیاسی 
کشور شــده اند. اینکه دیده می شود بخشی از احزاب 
سیاسی در لبنان خواســتار استعفای اعضای خود در 
دولــت بودند و دولت حریري را به چالش کشــیدند، 
بخشی از همین سناریو است. نمونه بارز آن اظهارات 
«ولید جنبلاط» اســت که خواســتار استعفای دولت 
حریری شد. هدف جنبلاط،  ســیطره بیشتر بر مافیای 
ساخت و ساز ســاختمان است و این نوع مواضع او در 
راستای سهم خواهی و  امتیاز  گیری است. حال که این 
روند به تعطیلی لبنان و شــرایط بی دولتی ختم شد، 
فســاد و مانور مافیای اقتصادی و سیاسی در لبنان به 
اوج می رســد. افرادی مانند «ســمیر جعجع» دوباره 
به دنبــال افزایش منافع خــود خواهند بود و احتمال 
دارد یک تا دو ســال در این کشــور خلأ سیاسی ایجاد 
 شــود؛ به بیان دیگر، وقتي مقامات ارشــد در لبنان از 
جمله نخســت وزیر، رئیس جمهور یا تعداد زیادی از 
وزرا استعفا دهند، مشخص کردن جایگزین های آنها با 
توجه به اختلافات موجود در احزاب این کشور، امری 
زمان بر است که حتی ممکن است یک یا دو سال طول 
بکشد و این باعث بدتر شدن وضعیت در لبنان خواهد 
شــد. این یعنی تغییر افراد در لبنان مشــکلی را حل 
نمی کند. آنچه باید تغییر کند سیاســت ها و رویه های 
دولت در ارائه خدمات به مردم اســت. باید به دولت 
و ارکان آن فشــار آورد تــا با تغییر برخــی از قوانین و 

رویه ها،  خدمات بهتری به مردم ارائه شود.
*نماینده پیشین ایران
 در سازمان همکاری اسلامی

وزیر اطلاعات:
۱۳ آبان دسیسه های آمریکا را 

نقش بر آب کرد
ایســنا: وزیر اطلاعات در پیامی به  مناســبت  �

یوم االله ۱۳ آبــان،  گفت: «اینک بــا درایت و تدبیر 
خردمندانــه مقام معظم رهبری، ایران اســلامی 
مقتدرانــه، هراس زدایی از شــیطان بــزرگ را به 

منصه ظهور رسانده است.
 او در ایــن پیــام آورد: «۱۳ آبــان روز ملــی 
مبــارزه بــا اســتکبار جهانی، تجلــی اراده ملتی 
اســت که با تکیه بر ایمانی اســتوار، با گامی بلند 
و تاریخ ســاز، تحقق اندیشه آرمانی و رهایی بخش 
استکبار ســتیزی حضرت امام خمینی (رضوان االله 

تعالی) را سرعت بخشید. 
۱۳ آبان ابهت پوشالی سردمداران جهان خوار 
آمریکا را به ســخره گرفت و دسیســه های آنان را 
نقش بر آب کرد و بار دیگــر حلاوت پیروزی حق 
بر باطل را به کام خداجویان آزاداندیش چشــاند 
و آن چنان طبل رسوایی استکبار را به صدا درآورد 
که آن دشمن نگون بخت از سرِ استیصال، انفعال 
و سردرگمی متوسل به عملیات کور نظامی شد و 
باذن االله شکست خفت بار متجاوزین در صحرای 
طبــس واقعه هجمه ابابیل بر ســپاه ابرهه را در 

اذهان زنده کرد».
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شــرق: کار بــراي اصولگرایان ســخت خواهد شــد. آنها این روزهــا درگیر 
راضي کردن جبهه پایداري براي همراهي در ائتلاف اند، اما حالا باید به مشکل 
دیگري هم فکر کنند. اینکه چه کسي سرلیست فهرست خواهد شد؟ جلیلي، 
قالیباف یا حدادعادل؟ سعید جلیلي طبق شنیده ها از تهران نامزد خواهد شد. 
در صورتي که جبهه پایداري از ائتلاف جدا شود و فهرست جدا دهد، محتمل 
اســت که جلیلي سرلیستشــان شــود، اما احتمال دارد که برخي نامزدهاي 
دو فهرســت هم مشترک شــوند. در این صورت ســعید جلیلي در فهرست 
اصولگرایان کجا قرار خواهد گرفت؟ رقیب انتخاباتي روحاني، مسئول پرونده 
هســته اي دولت احمدي نژاد و منتقد سرســخت دولت فعلي آیا فقط براي 
تصاحب یک صندلي وارد پارلمان خواهد شد یا به صندلي علي لاریجاني فکر 

مي کند؟ قطعا گزینه دوم محتمل تر است. 
محمد عطریانفر چند ماه پیش درباره مقایسه سعید جلیلي با باقر قالیباف 
گفته بود: «فکر مي کنم در مقایســه اي، تناسب آقاي جلیلي با پارلمان بیشتر 
از آقاي قالیباف اســت؛ کمااینکه تجربه آقاي قالیباف در حوزه اجرا از پارلمان 
بیشتر اســت. از این جهت به نظر مي آید انتخاب آقاي سعید جلیلي از سوي 
پایداري ها براي حضور در رقابت اســفند ۹۸، انتخابي درست و درخور توجه 

بوده و از تناسبي نیز برخوردار است». 
این در حالي اســت که او دو رقیب سرســخت دیگر هــم دارد. غلامعلي 
حدادعــادل و قالیباف که ایــن روزها زمزمه حضورش در مجلس از ســوي 
نزدیکانش شــنیده مي شــود. حدادعادل که این روزها به گواه برخي اخبار و 
حتي ادعاهاي برخي چهره هاي اصولگرا مانند پرویز سروري، محوریت ائتلاف 
را برعهده دارد، محتمل است که مانند چهار سال قبل خودش هم وارد کارزار 
شود. او سال ۹۴ رئیس و ســخنگوي ائتلاف اصولگرایان بود و سرلیست هم 
قــرار گرفت. حدادعادل رئیس مجلس هفتم و عضو مجالس هشــتم و نهم 

بــود. او قطعــا تمایل دارد که خاطره مجلس هفتم را دوبــاره تکرار کند و بر 
صندلــي لاریجاني بنشــیند؛ همان صندلي اي را که در مجلس هشــتم به او 
واگذار کرد؛ چه در غیاب یا حضور لاریجاني در مجلس بعدي از او پس بگیرد. 
ایــن دو نفر امــا باید با یک رقیب جدي دیگر هم رقابت کنند. قالیباف با ســه 
دوره نامزدي انتخابات ریاســت جمهوري هم قطعا براي نشستن روي یکي از 
صندلي هاي سبز به مجلس نمي رود. او هم به جایگاه لاریجاني فکر مي کند و 
به کمتر قائل نیست، به ویژه که زودتر از اینها فراخوان ویدئویي خود را خطاب 
به جوانان اصولگرا صادر کرده و از آنها خواسته که در انتخابات ثبت نام کنند. 
قالیبــاف احتمالا مي خواهد حامیان جوان خود را در مجلس گرد آورد تا ایده 
نواصولگرایي ابداعي خود را فارغ از چهره هاي ســنتي و قدیمي اصولگرا به 
پیش ببرد. پس او اگر به مجلس مي آید براي خودش قامت ریاســت متصور 
است، به ویژه که در انتخابات پیشین ریاست جمهوري به نفع نامزد نهایي کنار 
رفت و حالا معتقد است که اصولگرایان بابت این فداکاري به او بدهکارند. از 

نگاه قالیباف حالا وقت وصول طلب و فداکاري باقي مدعیان ریاست است.
روزنامه صبح توس، چاپ خراسان، چندي قبل نوشته بود: «شنیده ها حاکي 
از حضور احتمالي «محمدباقر قالیباف»، شــهردار ســابق تهران، در فهرست 
اصولگرایان حوزه انتخاباتي مشهد و کلات است که مي تواند معادلات بسیاري 
از گروه ها و جناح هاي سیاســي را در اســتان و حتي کشور براي کسب کرسي 
ریاست مجلس برهم بزند». شایعه ورود جلیلي و قالیباف به عرصه انتخابات 
مجلس، ســال ۹۴ نیز مطرح بود؛ اتفاقي که رخ نداد، چراکه آن زمان احتمالا 

هر دو به انتخابات ریاست جمهوري ۹۶ فکر مي کردند، به ویژه قالیباف. 
به نظر مي رسد قالیباف هم در صورتي که نتواند سهم خود را از فهرست 
بگیرد و بر صدر بنشیند، فهرست جدا بدهد، اما به صورت مشترک در فهرست 
ائتــلاف هم باقــي بماند. با وجود همه ایــن گمانه ها کار بــراي اصولگرایان 

امســال بسیار سخت تر خواهد بود. همه بزرگانشــان قصد مجلس دارند، آن 
هم درحالي که اصلاح طلبان وضعیت خوبي در آستانه انتخابات ندارند. پس 

رقابتي جدي میان خودشان درخواهد گرفت.
اخیرا هم پیرهــادی دبیر کل جمعیت پیشــرفت و عدالت، حزب نزدیک 
بــه قالیباف و هم مرتضي طلایي، از نزدیکان شــهردار ســابق، درباره احتمال 
قریب به یقیــن حضور قالیباف در انتخابات مجلس گفته اند. احمد توکلي هم 
گفته بود که سرلیست شدن قالیباف عقلاني است: «عقلاني است که سرلیست 
شود، زیرا چهره اي شناخته شده است و مردم تهران اگر برخورد سیاسي نکنند 
به او رأي مي دهند، زیرا از چنین شــخصیت هایي خوششان مي آید». یک منبع 
آگاه و نزدیک به قالیباف به «نامه نیوز» گفته بود: «قالیباف به عنوان سرلیست 
اصولگرایان در این انتخابات نامزد مي شود... محمدباقر قالیباف این تصمیم را 
پس از جلسات متعددي که طیف هاي مختلف اصولگرا با او داشته اند اتخاذ 
کرده است. درهمین حال برخي نظرسنجي ها که نشان دهنده وضعیت خوب 

او در تهران نیز هست، در اتخاذ این تصمیم مؤثر بوده است».
اما تا این لحظه درباره سرلیست شدن چهره هاي دیگر اظهارنظري شنیده 
نشده است. استقبال از سرلیســتي قالیباف قطعا، هم نامش را بیش از پیش 
براي این سمت بر سر زبان ها خواهد انداخت، هم زمینه را برایش بیشتر فراهم 
خواهد کرد و هم قطعا چیزي نیست که به مذاق باقي رقبا خوش بیاید. مهدي 
چمران درباره سرلیستي قالیباف در لیست نهایي شوراي ائتلاف گفت: تاکنون 
هیچ بحثي درباره سرلیســتي نشده و هر اتفاقي ممکن است درباره سرلیست 
درست یا غلط باشد، اما تاکنون هیچ بحثي نشده است. برخي رسانه ها درباره 
سرلیست شوراي ائتلاف نظرات و گمانه زني هاي خود را مطرح و هر روز اسم 
یکــي از اصولگرایان شــاخص را مطرح مي کنند، درحالي کــه ما تاکنون هیچ 

صحبتي با هیچ  فردي نکرده ایم.

برجام  درباره  تصمیم گیري 
با وزیر خارجه نیست

بخش دیگري از ســؤال نماینده خمیني شــهر از 
ظریف درباره ادعاي «انفعال در برابر وقت کشي سه 
کشــور فرانسه، آلمان و انگلســتان» بود. همهمه ها 
مثل همیشــه در مجلس بالا بود و به نظر مي رسید 
وزیر خارجه هم صدایش را با فضا تنظیم کرده بود. 
او درباره ادعاي انفعال در برابر ســه کشــور اروپایي 
موضع گذشته خود را تکرار کرد: «بنده مسئول دفاع 
از سیاســت هاي خارجي کشــور هستم. درخصوص 
گــروه ۱+۵ یا همان ۱+۴ باید بگویم که هیئت نظارت 
هســته اي وجــود دارد کــه در آنجــا تصمیم گیري 
مي شــود، بنابراین انفعالي در برابر غــرب نداریم». 
او همین جا به بخش اول پاســخ خــود پایان داد تا 
نماینده خمیني شــهر در توضیح سؤال خود صحبت 
کند. محمدجواد ابطحي گفت: «زماني در موزه ملي 
قطر از ظریف سؤال شد که آمریکایي ها دنبال توافق 
جدیــد با ایران هســتند که وي گفت ایران  هراســي 
از توافــق و ملاقات نــدارد، اما لازم اســت همه به 
تعهدات خود پایبند بماننــد و دوام هر توافق منوط 
به دســت آوري چیزي از آن توافق است و اکنون این 
صحبت ها را کنار صحبت هاي اعضاي هیئت دولت 
درباره لزوم پیوســتن به FATF مي گذاریم که مردم 
را مي ترســانند که اگر به این نهاد نپیوندیم، منتقدان 
باید پاســخ گوي تبعات آن باشند». او در بخش هاي 
دیگر سخنانش نیز به تکرار انتقادهاي اصولگرایان از 

دولت و وزارت خارجه درباره برجام پرداخت.
ظریف: بیگانه از من نقل کرده یا شریعتمداري

ردیــف  از  بــار دوم  بــراي  ادامــه، ظریــف  در 
صندلي هاي ســبز دولت که روبه روي تریبون صحن 
است، پشت تریبون بازگشــت. او گفت: «اگر بنده در 
جلسه اي در دوحه سخنراني کردم، گفتم که آمریکا 
نباید در دنیا علم مذاکره را در دست بگیرد، بلکه باید 
چهره کشور قانون شکن انفاق آلود دیده شود و نباید 
اجازه دهیم ما را منفعل و ادعا کنند ما آماده مذاکره 
بي قید با آمریکا هستیم و آن قانون شکن به ما بگوید 
ایران اهل مذاکره نیست. این در حالي است که ایران 

اهل مذاکره، گفت وگو و صحبت است».
ظریــف تأکید کرد که این صحبت باید براســاس 
مقررات بین المللي باشــد و او تاکنون کلمه اي کمتر 
از مقام معظم رهبري نگفته است: «ایشان فرمودند 
آمریکا بایــد به برجام بازگردد، اگــر بخواهد مذاکره 
شــود. بنده از خودم صحبت نمي کنــم». ظریف باز 
هم به توضیح ســخنانش درباره وجود پول شــویي 
در کشور پرداخت: «آنچه من گفته ام و مي گویم این 
اســت که در کشــور براي جلوگیري از مقابله نظام 
جمهوري اسلامي با پول شــویي منافع شدید وجود 
دارد، ما بــا خارجي ها کار نداریم، بحث مقابله نظام 
جمهوري اســلامي با پول شــویي است. حضرت آقا 
فرمودند اگر برای مقابله با فساد اقدام شود، صداي 
خیلي ها درمي آید؛ این خیلي ها چه کساني هستند؟ 
این را براي من و مردم کشور معین کنید، چه کساني 
خطاب رهبري هســتند؟». او افزود: «اگر مي خواهید 
به صحبت بیگانه توجه کنید، ببینید از من نقل کرده 

است یا از حسین شــریعتمداري. ببینید به چه کسي 
حمله کرده و از چه کسي نقل مي کنند و براي حرف 
چه کســي جشــن مي گیرند. من گفتم در جمهوري 
اســلامي گروه هاي فشاري هســتند که از پول شویي 
منافع دارند. آنها هزاران میلیارد تومان از پول شویي 
منفعت مي برند که اگر نبود قوه قضائیه و دولت ۶۰ 
صفحه براي پول شویي آیین نامه تصویب نمي کرد». 
ظریف در ادامه از وجود گروه هاي فساد سخن گفت 
که ظهور و بروز آنها ســلطان هاي ســکه و امثال او 
بودند که اعدام شدند. او پرسید: «چرا صحبت هایي 
را که در دفاع از جمهوري اســلامي زده مي شود، به 
علیه نظام تبدیل مي کنید؟ چرا شــریعتمداري چنین 
کاري کرد؟ چرا کیهان آن مقاله را نوشت؟ مقاله اي 

که اسباب دست روزنامه هاي غربي شد».
منافع جناحي یا منافع ملي؟

وزیــر خارجه عــزم رفتن داشــت و بــه گفته او 
مقامــات کشــور در انتظــار حضــورش در جلســه 
شــوراي عالي امنیت ملي بودند. با این همه برخي از 
ســخنانش را تکرار کرد و آنچه بیشــتر در سخنان او 
برجســته شد، پیگیري منافع جناحي از سوي عده اي 
در مقابــل منافــع ملي بود. ظریف گفــت: «عنواني 
را کــه وزیر امور خارجــه آمریکا براي بنــده در نظر 
گرفته اســت، ببینید، البته بنده به آن افتخار مي کنم. 
بنده براي دفاع از منافــع نظام صحبت مي کنم، اما 
آنها از صحبت هاي دلســوزانه مــن به خاطر منافع 
جناحي سوءاســتفاده مي کنند. با این حال پخش نوار 
علیــه بنده و طرح چنین ســؤالاتي بنــده را از دفاع 
از نظــام جمهوري اســلامي بازنمــي دارد». چندي 
پیش بخش فارســي صفحه توییتــر وزارت خارجه 
آمریکا ادعا کرده بود کــه ظریف «ماله کش اعظم» 
اســت. ظریف ادامه داد: «در دوره گذشته ناگزیر به 
مذاکــره با آمریکا بودیم، نــه به خاطر علاقه و نه به 
خاطر اعتمــاد که اگر اعتماد داشــتیم، ۱۵۰ صفحه 
توافق نمي کردیم؛ یک خط مي نوشــتیم مانند همان 
که در کره شــمالي نوشــته شده اســت. اگر اعتماد 
داشــتیم بند ۳۶ برجام با این جمله شروع نمي شد 
که «اگر ایران معتقد باشد آمریکا و طرف هاي مقابل 

تعهدات خود را اجــرا نکردند». ظریف توضیح داد: 
«اقداماتــي که قبل از ورود ما به مســئولیت شــکل 
گرفته بود باعث شــده بــود جمهوري اســلامي با 
شش قطع نامه شــوراي امنیت سازمان ملل مواجه 
باشــد و تنها در صورتي مي توانستیم قطع نامه ها را 
لغــو کنیم که پنج عضو دائم شــورا موافق باشــند. 
این شــش قطع نامه کاردستي دوستاني بود که براي 
لغو آن باید توافق شــش عضو دائــم را مي گرفتیم؛ 
ما نمي خواســتیم با آمریکا مذاکره کنیم. من بعد از 
ســال ها زندگي در غرب عاشق و شــیفته مذاکره با 
غربي ها نیســتم». ظریف افزود: «فشــارها و سختي 
مذاکره بــراي بنده بود، از توهین و تحریم، اما نتیجه 
آن این شد که قطع نامه هاي شوراي امنیت لغو شد. 
کاري کــه در شــوراي امنیت اتفاق افتــاد، در تاریخ 
ایران شــورا بي نظیر بود، اما حــالا مي خواهید چنین 
قطع نامه هایي دوبــاره بازگردد تا بــاز گروهي براي 
لغــو آنها مجبور به مذاکره با آمریکا باشــند، این در 
حالي اســت که مقامات عالي نظام صلاح کشور را 
مي داننــد و مي گویند تنها زماني به پاي میزه مذاکره 
برمي گردند که برجــام را بپذیرند. آنها نمي گویند که 
برجام به تاریخ پیوســته اســت». او جملات پایاني 
خود را نیز به لزوم همبستگي اختصاص داد: «همه 
ما در یک جبهه هســتیم و در یک کشتي نشسته ایم، 
همه مــردم ایران تحت آماج فشــارها قــرار دارند، 
براي آنها اصلاح طلــب، اصولگرا، موافق و مخالف 
اهمیتي نــدارد. مردم بــا حضور یکپارچــه در پاي 
صندوق هاي رأي نشــان مي دهند که بــه اراده آنها 
خللي وارد نمي شود و آنها هستند که ضامن پیروزي 
انقلاب اسلامي و ضامن شکست مخالفان هستند».

همه چیز به آینده موکول شد
هنوز چند جمله اي از بخش دوم سؤال ابطحي، 
نماینده خمیني شــهر، نگذشــته بود که وزیر خارجه 
صحن مجلس را براي شــرکت در جلســه شوراي 
عالي امنیت ملــي ترک کرد. این نماینــده اصولگرا 
نیز اقدام ظریف را خلاف آیین نامه مجلس دانســت 
و ادعاهایي را علیه موافقــان FATF مطرح کرد. او 
گفت: «چرا ما نباید بگوییــم که به موافقان آن پول 

داده شده؛ خنده هاي آقاي ظریف با کري و جانسون 
اســت و اخم هــاي او بــراي نماینــدگان مجلس». 
ابطحــي ســخنان را ناتمام گذاشــت. البته جمعي 
هــم از نمایندگان اصولگرا نزدیــک او رفته بودند تا 
ابطحي به ســخنان خود ادامه ندهد. به این ترتیب 
ســؤال ابطحي نیمه کاره ماند. وقتي هم که اعتراض 
برخــي از اصولگرایان به این اقــدام ادامه پیدا کرد، 
رئیس جلسه یعني مسعود پزشکیان گفت که اقدام 
وزیــر خارجه «قابل قبول نبوده اســت». البته دیروز 
قرار بود ظریف به دو ســؤال پاســخ دهد؛ اما از آغاز 
جلسه عصر گفته شد که سؤال مجتبي ذوالنور، دیگر 
نماینده نزدیک به جریان پایداري از ظریف به جلسه 
بعد موکول شده است. جلسه اي که به نظر مي رسد 
صداي تندروها باز هم در آن بالا برود و وزیر خارجه 
نیز مجبور باشــد دقایــق زیادي با فریــاد در صحن 
علني میان هیاهوهــاي نمایندگان موافق و مخالف 

سخن بگوید.  
علي اصغر یوسف نژاد، مسئول سؤالات نمایندگان 
از وزرا در هیئت رئیســه مجلــس، امــا تأکید کرد که 
اقدام وزیر خارجه بي اعتنایي به مجلس نبوده است. 
یوســف نژاد به «ایســنا» گفت که بعد از برنامه ریزي 
شــوراي عالي امنیت ملي براي تشکیل جلسه وزارت 
خارجــه از او خواســت تا ســؤالات بــه هفته بعد 
موکول شــود. به گفته یوسف نژاد، اما به دلیل اصرار 
نمایندگان ســؤال کننده و برنامه ریزي دستور هفتگي 
مجلس برنامه تغییر نکرد. به گفته یوســف نژاد، قرار 
شــد تا سؤال طوري در دستور کار مجلس قرار بگیرد 
که وزیر خارجه به جلسه ساعت ۳ برسد. یوسف نژاد 
گفت: «همچنین با سؤال کنندگان مذاکره کردم، آقاي 
ذوالنور هم گفت: ما بررســي کردیم و دیدیم حضور 
آقاي ظریف در جلسه شــوراي امنیت ملي ضروري 
است. بنابراین بین ایشان و آقاي ابطحي قرار شد یک 
نفر ســؤالش را بپرسد و سؤال دیگر به جلسه بعدي 
موکول شــود که توافق شد ســؤال آقاي ذوالنور به 
تعویــق بیفتد». این عضو هیئت رئیســه افزود که در 
چنین شــرایطي ظریف ناچار به ترک جلســه شد. در 
ادامه جلســه علني وقتي نوبت به تذکرات شفاهي 
رســید، این بحث در مجلس ادامه داشت. مصطفي 
کواکبیان هرچند موافق ترک جلســه از سوي ظریف 
نبود، اما گفت: «هیئت رئیسه چرا در دعوت از وزیران 
تبعیض قائل مي شــود؟ دو ســال اســت که از وزیر 
کشــور در مورد علت اینکه در شهرري شورا تشکیل 
نمي شود، ســؤال داشــتم، اما وزیر به صحن نیامده 
اســت. ولي در طول دو ماه، هشــت بار وزیر خارجه 
را بــه صحن مي آورند و از وي ســؤال مي پرســید با 
اینکه مي دانید وقت نــدارد». علیرضا رحیمي، عضو 
هیئت رئیســه مجلــس، نیز در توییتــر درباره حضور 
وزیر خارجه در مجلس نوشت: «سخنان امروز آقاي 
ظریف در مجلس پاسخ محکم و روشني به شبهات 
مخالفان و منتقدان دیپلماسي دولت بود. صرف نظر 
از ناتمام ماندن ســؤال از وزیر امور خارجه در جلسه 
امروز، به صداوســیما پیشنهاد مي نمایم براي تقویت 
انســجام ملي ســخنان ۱۵ دقیقه اي دکتر ظریف در 
مجلس را در زمان مناسبي از تلویزیون پخش کند».

حضورکوتاه   وزیر خارجه جنجال برانگیز شد
ظریف بدون توقف در مجلس

کدام یک از  این ۳ نفر؟
اصولگرایان در تنگناي سرلیستی

واکنش وزارت اطلاعات 
به آزادي حسن عباسي

ایســنا: مرکز روابط عمومي و اطلاع رســاني  �
حواشــي  بــه  واکنــش  در  اطلاعــات  وزارت 
مطرح شــده دربــاره آزادي حســن عباســي از 
زنــدان یــادآور شــد: وزارت اطلاعــات صرفا از 
دروغ پراکني هاي او علیه دستگاه اطلاعاتي نظام 
مقدس جمهوري اســلامي ایران شــاکي بوده و 
تشــخیص جرم و محکوم کردن این فرد برعهده 

مرجع محترم قضائي بوده است. 
در اطلاعیــه روابط عمومــي وزارت اطلاعات 
آمده است: چند روزي اســت عده اي، نمایشي را 
بــه راه انداخته اند تا یکي از محکومان دســتگاه 
محترم قضائي را که به تازگي و به صورت مشروط 
از زنــدان آزاد شــده اســت، از دروغ پراکني هــا و 
اتهامات و جرائم مرتکب شده تبرئه کنند. این افراد 
قضا ســتیز، وزارت اطلاعات را عامل زنداني شدن 
فرد مد نظــر معرفي مي کننــد؛ درحالي که وزارت 
اطلاعــات صرفــا از دروغ پراکني هــاي او علیــه 
دستگاه اطلاعاتي نظام مقدس جمهوري اسلامي 
ایران  شاکي بوده و تشخیص جرم و محکوم کردن 
قضائــي محتــرم  مرجــع  برعهــده  فــرد  ایــن 

 بوده است.
 اقدامات این عده مي تواند باعث وهن جایگاه 
دستگاه قضا شود که در دوره جدید مسئولیت در 
آن، امیدهــاي فراواني را در دل مردم براي مبارزه 
با فســاد به وجــود آورده اســت و امیدواریم قوه 

قضائیه با روشنگري مانع آن شود.

نجفي خوشرودي:
راهبرد اصلي ما

 فعلا خارج نشدن از برجام است
ایلنا: یــک عضو کمیســیون امنیــت ملي و  �

سیاســت خارجي مجلس گفت: راهبرد اصلي 
مــا فعلا خارج نشــدن از برجام اســت. ما روي 
همیــن چارچــوب در حال حرکت هســتیم؛ اما 
وقتــي طرف هــاي مقابل مــا به گونــه اي رفتار 
کنند که برجام براي ما عایدي نداشــته باشــد و 
عملا به شــرایط قبل از توافق برجــام برگردیم، 
عملا به معناي این اســت که چیــزي از برجام 
نخواهد ماند. ترجیح جمهوري اسلامي ایران در 
شرایط کنوني این است که وفق مفاد و توافقات 
منــدرج در برجام عمل متقابل خودش را درباره 
بي اثرسازي برجام از سوي طرف هاي مقابل ما یا 

خروج آمریکا از برجام نشان دهد.
علي نجفي خوشرودي در پاسخ به این سؤال 
که از آنجایي که سخنگوي ســازمان انرژي اتمي 
گفته اگر بخواهیم اقدامات دیگري در بحث فني 
انجام دهیم، شامل فعالیت فردو، شتاب دادن به  
سرعت غني سازي و افزایش تعداد سانتریفیوژ ها 
مي شود؛ حال انجام این ســه اقدام چه تفاوتي 
را با شــرایط حاضر ایجاد خواهد کــرد؟، افزود: 
این بخشــي از آن پروسه توســعه فعالیت هاي 
اســلامي  جمهــوري  هســته اي  صلح آمیــز 
ایــران بوده کــه ما بر اســاس برجــام در برخي 
زمینه هــا توافق کردیم که برخــي اقدامات را با 
ســرعت کمتر یا با شرایط متناســب با آن توافق

 انجام دهیم.

فرمانده کل ارتش:
 نیروي زمیني کاملا متحول 

شده است
ایســنا: فرمانده کل ارتش در حاشیه مراسم  �

اختتامیه دوره هاي آموزشــي یگان هاي واکنش 
ســریع و  نیروی مخصوص نیروي زمیني ارتش 
گفت: یکــي از اهدافي که مــا در نیروي زمیني 
ارتش دنبال مي کنیم، تربیت افراد چند مهارته و 

یگان هاي چند منظوره است.
امیــر عبدالرحیم موســوي با تأکیــد بر اینکه 
ســاختارها، ســازمان ها، مهارت هــا، آموزش ها، 
نیــروي  تخصص هــا و نحــوه عملکردهــا در 
زمینــي ارتــش تغییــر کرده اســت و ایــن نیرو 
خــودش را براي تهدیدات پیــش رو  کاملا آماده 
کرده اســت، افزود: وضعیت بســیار خوبي را از 
لحــاظ آمادگــي   در نیروي زمیني ارتش شــاهد 
که بخش هــاي عمده اي  در عین حال  هســتیم؛ 
از ایــن نیرو در  مرزهاي شــرقي و غربي و جنوب  
غرب کشــور در حال پاســداري از حدود و  ثغور 

کشور هستند.

جلسه فراکسیون امید 
درباره انتخابات

ایسنا: ســخنگوي فراکســیون امید گفت که  �
در جلســه روز گذشــته این فراکسیون چگونگي 
حضور اصلاح طلبان در انتخابات آینده بررســي 
شد. فاطمه سعیدي در توضیح این جلسه گفت: 
جلســه هیئت رئیسه فراکسیون امید برگزار شد و 
در آن دربــاره چگونگي حضور اصلاح طلبان در 
انتخابات مجلس یازدهم بحث و بررسي صورت 
گرفــت و بر ضرورت مشــارکت حداکثري مردم 
در انتخابات تأکید شــد. به گفته سعیدي در این 
جلســه درباره انتشار گزارش عملکرد فراکسیون 
امید در سه سال گذشته هم بحث و قرار شد بعد 
از ارائه نظرات اعضاي فراکسیون امید، به زودي 

این گزارش منتشر شود.
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ادامه از صفحه  اول


